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پيش از فصل برداشت  

نيمه نخست هرسال، از خرداد تا پايان شهريورماه، خريد تضميني گندم 
از سوي وزارت جهاد كشاورزي آغاز مي شود. در اين مدت اخبار متفاوتي 
از ميزان تولي��د گندم، خريد تضميني و فروش آزاد به دلالان منتش��ر 
مي شود. سال گذشته به نسبت س��ال هاي قبل، به دليل بالا بودن نرخ 
خريد تضميني )1050 تومان ( خريد دولتي با حواشي كمتري همراه 
بود، اما همچنان حضور فعالي در مزارع داشتند و بخشي از گندم توليدي 

را به قيمت 1100تا 1150 تومان از كشاورزان خريداري كردند. 
براساس آمار، سال گذش��ته حدود 10/4 ميليون تن گندم در كشور 
توليد و حدود 5 ميليون تن از كش��ورهاي كانادا، آرژانتين، اس��تراليا، 
هند و... وارد كشور شد اما كاهش درآمدهاي دولت و تنگناهاي مالي 
در س��ال گذش��ته براي پرداخت پول گندمكاران، موجب شد قيمت 
بالاي گندم در سال 93 با موجي ازانتقادات، از سوي برخي از اعضاي 
دولت به وزير جهاد كشاورزي همراه شود، از اين رو حجتي نرخ خريد 
تضميني گندم را براي سال زراعي جديد )94(با 100تومان افزايش، 

1150 تومان اعلام كرد. 
البته همزماني نرخ جديد خريد گندم با كاه��ش بارندگي ها در نيمه 
دوم سال گذشته، اين شائبه را ايجاد كرد كه به دليل مصرف زياد آب 
در كشت گندم، دولت سياست كاهش توليد را درپيش گرفته و شعار 
خودكفايي در توليد اين محصول، به دليل محدوديت هاي آب در كشور 
فعلًا به فراموشي سپرده شده است و خودكفايي در گندم مانند گذشته 
ديگر در دس��تور كار حجتي و معاونانش نيس��ت و آنها همواره سعي 

مي كنند از واژه خودكفايي استفاده نكنند. 
اما روز گذشته يك عضو كميس��يون كشاورزي مجلس با شروع خريد 
تضميني گندم از كشاورزان، پيش بيني كرد كه با توجه به قيمت پايين 
خريد تضميني، همس��ايه هاي خارج��ي ايران گندم را از كش��اورزان 
خريداري مي كنند و 8 ميليون تني كه براي خريد تضميني پيش بيني 
شده تحقق پيدا نخواهد كرد. وي افزود: گلايه اصلي كشاورزان قيمت 
پايين اس��ت و ممكن اس��ت پيش بيني خريد 8 ميلي��ون تن گندم از 
كش��اورزان تحقق پيدا نكند، به عنوان مثال در خوزس��تان عراقي ها 
مي آيند و گندم را به قيمت��ي بالاتر از آنچه كه گفته ش��ده خريداري 
مي كنند و كشاورز هم تعهدي ندارد كه گندم را فقط به دولت بفروشد. 
اين نماين��ده مجلس اضافه كرد: اگر مش��تري خارجي حاضر باش��د 
قيمت بيشتري براي محصول گندم بپردازد، كشاورز گندم را به دولت 
تحويل نخواهد داد در نتيجه اشكال اساسي به وجود مي آيد و ما مجبور 

مي شويم گندم را وارد كنيم. 
وي قيمت خريد تضميني را پايين دانست و از كاهش انگيزه گندمكاران 
براي افزايش توليد گندم س��خن گفت و... از اين رو در خصوص خريد 
دولتي گندم و لزوم آزاد سازي آن ذكر نكاتي ضروري به نظر مي رسد: 

به هم ريختن ب�ازار: اينكه پيش از آغاز برداش��ت محصول، چنين 
خبري در رس��انه ها منتشر شود، موجب فعال ش��دن دلالان و به هم 
ريختن بازار مي شود، چراكه دلالان با خريد آزاد گندم درفصل برداشت 
و انبار كردن آن، به فرض عدم صادرات آن، درفصل كشت به صورت 
اقساطي، مجدداً گندم را به كشاورزان به قيمت دو برابر مي فروشند و 
عدم فروش گندم به دولت موجب خروج ارز و افزايش واردات در سال 
جاري مي شود كه به مصلحت نيس��ت. همچنين انتشار كمبود توليد 
گندم باعث مي شود، تعدادي از وارد كنندگان فعال تر شده و قيمت ها 

نيز در بازار جهاني رشد كند. 
سياس�ت خريد تضمين�ي تمامي ن�دارد: در اواي��ل دولت دهم، 
وزير جهاد كش��اورزي وقت از سياس��ت دولت و مجلس در خصوص 
كاهش خريد تضميني گندم خبر داد و با پايين نگه داشتن نرخ خريد 
تضميني تلاش كرد، بخش خصوصي را فعال كند، اما موفق نشد. ظاهراً 
دولتمردان در دولت تدبير نيز خواس��تار آزادس��ازي قيمت و كاهش 
خريد تضميني هس��تند، اما اين مهم جز با همكاري دولت و مجلس 
اتفاق نمي افتد، چراكه نمايندگان مجلس به منظور راضي نگه داشتن 
حوزه هاي نمايندگي شان ، بدون توجه به محدوديت هاي آب كشاورزي، 
به دنبال رشد قيمت تضميني و افزايش خريد هستند و در هر شرايطي 

از اين سياست دولت گلايه مي كنند. 
كشاورزي سنتي: همچنين كارشناسان كشاورزي معتقدند كه 
كشاورزي به صورت سنتي در مزارع كشور به هدر رفت آب و كاهش 
بهره وري منجر مي شود و در بلند مدت مزاياي اين بخش زير سؤال 
رفته و توليد مقرون به صرفه نخواهد بود. از اين رو سياس��ت جهاد 
كش��اورزي، بهره گيري از روش هاي نوين كش��اورزي و بالا بردن 
راندمان اين بخش اس��ت، البته اين روش ها فعلًا در مرحله تحقيق 
است و تا عملياتي ش��دن آن راه دراز و طولاني در پيش داريم و به 

اعتبارات زيادي نيز نياز است.

مشخصات سوسيس و كالباس سالم
 توقيف 7 هزار كيلو فرآورده غيراستاندارد 

س�ازمان اس�تاندارد ته�ران اعلام ك�رد: بي�ش از ۷ ه�زار كيلو 
سوس�يس و كالباس غيراستاندارد در سال گذش�ته توقيف شد. 
به گزارش »جوان« سازمان اس��تاندارد تهران همچنين به استناد اين 
موضوع نسبت به رعايت نكات بهداشتي در مصرف و خريد فرآورده هاي 

گوشتي هشدار داد. 
طبق اعلام اين س��ازمان، در خريد سوسيس و كالباس توجه به نكاتي 
مانند بس��ته بندي و مش��خصات، تميز و س��الم بودن لف��اف خارجي 
محصول، تاريخ توليد و انقضا، نش��ان استاندارد و بوي خوب و مطلوب 

اهميت دارد. 
رنگ سوسيس و كالباس بايد در سطح مقطع يكنواخت و صورتي روشن 

باشد و در زير دستگاه برش ريز ريز و خمير نشود. 
در اين گزارش تأكيد ش��ده، هرگونه لكه غيرعادي در سطوح به رنگ 
قابل  سفيد، سبز و قهوه اي يا حباب هوا در بافت فرآورده مشكوك و غير 
مصرف است، از س��وي ديگر لفاف خارجي محصول بايد به طور كامل 
به سوس��يس و كالباس چسبيده باش��د و فضاي خالي بين آنها وجود 

نداشته باشد. 
همچنين بايد از نگهداري سوسيس و كالباس در فريزر و و دماي انجماد 
خودداري شود، ضمن آنكه پس از باز ش��دن وكيوم و قطعه كردن آن 
نبايد بيش از سه روز در يخچال نگهداري شود. همچنين لازم است روي 
تمام پوش��ش ها ويژگي هاي محصول شامل درصد گوشت، پروتئين، 
چربي، نش��ان اس��تاندارد، نام و نوع فرآورده، نام مواد به كار رفته در 
فرآورده، نام و نشاني توليدكننده، شماره پروانه ساخت و بهره برداري، 
تاريخ توليد و انقضا، عبارت »در يخچال نگهداري شود«، روش و درجه 

حرارت نگهداري و مدت زمان نگهداري كنترل شود.

بهناز قاسمي

 يك شنبه سياه  بورس تهران
بورس در نزول و طلا و ارز در صعود قرار گرفت

بازار س�هام در جري�ان معاملات روز گذش�ته 
ب�ا بزرگ تري�ن اف�ت در ب�ازه زمان�ي ابت�داي 
س�ال تا كنون مواجه ش�د اما ش�رايط در بازار 
ط�لا و ارز به گون�ه اي ديگر ب�ود به ط�وري كه 
قيمت ها در اي�ن بازارها با افزايش مواجه ش�د. 
به گ��زارش »ج��وان« در جري��ان معام��لات روز 
گذشته بازار سهام تمامي نمادها قرمز پوش شدند، 
اي��ن در حالي بود كه گ��روه بانكي در اي��ن رويداد 
بيش��ترين نقش را برعهده داش��ت البته برخي از 
نمادهاي پتروش��يمي، فولاد و تجهي��زات نيز در 
افت ب��ازار همراهي كردن��د. بورس ته��ران بعد از 
ركوردشكني هاي تاريخي در هفته گذشته و افزايش 
سودآوري سهامداران و رشد بي س��ابقه تقاضا، در 
هفته جاري روند ديگ��ري در پيش گرفت به نوعي 
كه روز يك شنبه به رغم حمايت حقوقي ها از بازار و 
جمع آوري صف هاي فروش، شاخص بورس 1238 
واحد افت كرد و با از دست دادن كانال هاي 70 و 69 
هزار واحدي و اف��ت 1/7 درصدي تا كانال 68 هزار 
واحد عقب نشيني كرد.  در اين بين به نظر مي رسد 
بورس تهران از جو هيجاني حاصل از بيانيه هسته اي 
دست كشيد و نس��بت به اصلاح كردن روند خود 
اقدام كرد به طوري كه در اولين روز هفته با كاهش 
قيمت و تقاضا و در نهايت افت 600 واحدي شاخص 
مواجه ش��د و در معاملات ديروز نيز روند ريزش��ي 
خود را تشديد كرد و منفي ترين روز خود را در سال 

1394 رقم زد. 
    دلايل افت بازار

ريزش ش��ديد قيمت ها و كاه��ش تقاضا در بورس 
در حالي صورت مي گيرد كه به نظر مي رس��د اراده 

جدي براي كاهش نرخ سود بانكي به عنوان رقيب 
بازار س��رمايه وجود ندارد، مضاف براين قيمت ارز 
كه بلافاصله بعد از انتش��ار بيانيه لوزان روند منفي 
به خود گرفته بود به ط��ور مجدد در جهت افزايش 
در حال حركت اس��ت، در اين بين نيز كارشناسان 
معتقدند نگراني هاي سياس��ي از به ثمر رس��يدن 
توافق هس��ته اي ومش��كلات موجود در منطقه و 
همچنين عرضه هاي سنگين حقوقي ها و نياز بازار 
به اصلاح شدن قيمت ها و از همه مهم تر عرضه هاي 
اوليه موجب شده است سهامداراني كه طي هفته 
گذشته سودهاي ناچيزي كسب كرده بودند، نسبت 

به فروش سهام خود اقدام كنند. 
در اين بين بايد عنوان داشت كه به رغم ريزش هاي 
روز هاي اخير بازار باز با اين حال عمده كارشناسان 
حرفه اي بازار سهام به بهبود وضعيت بورس در سال 
جاري اميدوار بوده و به سهامداران توصيه مي كنند 

از فروش سهام خود خودداري كنند. 
    بازار سرمايه در انتظار كاهش نرخ سود

همچنين رئيس س��ازمان ب��ورس اوراق بهادار در 
ديدار نوروزي مديران ارش��د بازار س��رمايه گفت: 
يكي از ريسك هاي بازار سرمايه كه هنوز سايه آن 
بر بازار سرمايه وجود دارد، نرخ سود بانكي است كه 
بايد تمام فعالان بازار سرمايه و رسانه ها تلاش كنند 
اين موضوع نيز با توجه به كاهش نرخ تورم برطرف 
شود. محمد فطانت، با تأكيد بر اينكه بازار سرمايه 
با ريسك هاي اساسي روبه رو بود، گفت: نخستين 
ريسك بازار بحث هاي سياسي خارجي و بين المللي 
و دومين ريس��ك دغدغه فعالان بازار س��رمايه در 

خصوص صنعت پالايشگاه ها بود. 

وي اف��زود: بحث ه��اي سياس��ي به لط��ف تيم 
مذاكره كننده تا حدقابل توجهي از بازار سرمايه 
زدوده ش��د، در خص��وص پالايش��گاه ها نيز كه 
تا پيش از بازگش��ايي آنها فعالان بازار س��رمايه 
انتظار اتفاقات غيرقابل كنترل در بازار سرمايه را 
داشتند به لطف ابهام زدايي از اين صنعت چشم 
انداز مناس��بي پيدا كرده اس��ت. فطانت درباره 
ضرورت حمايت از صنايع بورسي، گفت: با وجود 
تلاش هاي بسيار در خصوص رفع ابهام از صنعت 
پالايشگاهي، لازم است در زمينه ساير صنايع نيز 
ابهام زدايي شود و حمايت، مراقبت و مواظبت از 
صنايع بايد به طور مداوم و از طريق كميته بازار 

سرمايه انجام گيرد. 
وي در خصوص مباحث بين الملل��ي گفت: بيانيه 
سوئيس را ميمون و مبارك مي دانيم و بايد خودمان 
را ب��راي پايان دادن ب��ه آن در تاري��خ 11 تيرماه و 
رفع تحريم ها آماده كنيم. رئيس س��ازمان بورس 
اوراق بهادار درباره تمايل سرمايه گذاران خارجي 
از كش��ورهاي مختلف از جمله امريكا و كشورهاي 
اروپاي��ي طي م��دت اخير، گف��ت: در اي��ن مدت 
تقاضاهاي متعددي براي سرمايه گذاري مستقيم و 

غيرمستقيم در اين بازار صورت گرفته است. 
    بي برنامگي سازمان بورس 

يك كارشناس بورس با انتقاد از نگاه هايي كه همه 
مشكلات بورس را بر سر سود بانكي مي اندازند، 
گفت: بي برنامگي س��ازمان بورس براي روزهاي 
پرتقاضاي بازار، نامناس��ب بودن زمان و شرايط 
عرضه هاي اوليه، رفتار غيرمنطقي حقوقي ها در 
بازار، نامشخص بودن چشم انداز مذاكرات و لغو 

تحريم ها و عدم دسترسي يكسان به اطلاعات در 
بورس از جمله دلايل ريزش اين روزهاي شاخص 
و قيمت ها هستند كه به اعتماد در حال بازگشت 
به بازار سرمايه لطمه خواهند زد. اميد احمدي در 
پاسخ به اين پرسش كه بالا بودن نرخ سود بانكي 
به چه ميزان در افت بازار اثرگذار اس��ت، تأكيد 
كرد: اين روزها خبرهايي مبن��ي بر كاهش نرخ 
سود بانكي از 22 به 20 درصد شنيده مي شود و 
انگشتي مي توان به اين نتيجه  با يك حساب سر 
رسيد كه اين كاهش تأثير چنداني در سرازيري 
نقدينگي از بازار پول به بازار س��رمايه ندارد. به 
علاوه اينكه هيچ تضميني وجود ندارد كه با توجه 
به ش��رايط فعلي بورس س��رمايه گذاران بتوانند 
س��ودي بيش��تر از 20درصد را از بازار س��رمايه 

كسب كنند. 
    عجولان  سرمايه از دست مي دهند

همچنين يك كارشناس بازار سرمايه گفت: معمولاً 
اف��راد غيرحرفه اي در بازار س��هام دچ��ار هيجان 
مي شوند لذا اگر در خريد سهم عجله كنند بخشي از 

سرمايه خود را از دست خواهند داد. 
به گفته حامد ستاك، سرمايه گذاران پس از بيانيه 
س��وئيس به اميد برچيده ش��دن تحريم ها و رونق 
فضاي كسب و پيشه كشور اقدام به سرمايه گذاري 
در ب��ازار ب��ورس كردن��د. وي ب��ا تأكيد ب��ر اينكه 
سرمايه گذاري در بورس در شرايط رونق در اصل كار 
درستي است، اظهار داشت: البته ورود بدون مطالعه 
و هيجاني به بورس همواره با نزول مواجه مي شود كه 
اين فراز و فرود فعالان با سابقه بازار سرمايه را دچار 
نگراني نمي كند و معم��ولاً افراد غيرحرفه اي دچار 
هيجان مي شوند كه در صورت عجول بودن بخشي 

از سرمايه خود را از دست خواهند داد. 
س��تاك با بيان اينكه در صورت تواف��ق نهايي در 
موضوع هسته اي مي توان با درصد اطمينان بالايي 
بازار صعودي براي س��ال 94 متصور بود، افزود: با 
توافق نهايي وضعيت بنيادي شركت ها تغيير خواهد 
ك��رد و از طرفي با توج��ه به كنترل تورم در س��ال 
گذشته قانونگذاران مي توانند نرخ سود سپرده هاي 
بانكي را كاه��ش دهند و همين ام��ر موجب ورود 

نقدينگي بزرگ به بورس مي شود. 
اين كارشناس بازار سرمايه ادامه داد: در چند ماه 
آينده اثرات رفع تحريم ها در گزارش��ات توليد و 
عمليات شركت ها متبلور مي ش��ود و همين امر 
فض��اي خوش��بيني در خصوص بالارفتن س��ود 
ش��ركت ها را در پي دارد و در نهاي��ت نيز قيمت 
ذاتي سهام بالاتر محاسبه مي ش��ود. در اين بين 
بايد عنوان داشت كه در بازار روز يك شنبه سكه 
تمام عيار با طرح جديد با افزايش 18 هزار و 500 
توماني به 984 هزار و 500 تومان رسيد. همچنين 
هر دلار امريكا با افزايش 50 توماني 3395 تومان 
فروخته  ش��د. هر گرم طلاي 18 عيار 100 هزار 
و 671 تومان فروخته  ش��دو نيم سكه 526 هزار 
تومان و ربع س��كه 285 هزار و 500 تومان مورد 

معامله قرار گرفت.

هادي  غلامحسيني
   گزارش  يك

   رئيس كل بانك مركزي به همراه معاونان خود براي شركت در 
اجلاس بهاره صندوق بين المللي پول به امريكا سفر مي كند. 

    مديرعامل شركت هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران، تسعير نرخ 
ارز، دو فرودگاهي بودن و صندوق بازنشستگي هما را برخي از دلايل 
زيان دهي براي اين ايرلاين عنوان كرد و گفت: از سال 92 به تدريج 

زيان انباشته اين شركت كاهش يافته و زيان دهي هما مهار شد. 
    رئيس س��ازمان ش��يلات گفت: پيش بيني مي ش��ود امس��ال 
توليد ميگو نزديك 8 هزار تن افزايش ياب��د و به حدود 30 هزارتن 
برسد، ضمن اينكه توليد قزل آلا حداقل بين 10 تا 12 درصد رشد 

مي كند. 
    پيك��ر مرح��وم آقاي��ي نماين��ده مجلس ش��وراي اس��لامي با 

حضورآخوندي از وزارت راه و شهرسازي تشييع شد.
    رئيس ش��وراي رقابت با اعلام اينكه نام��ه 15 نماينده مجلس 
درباره رانت 2 ميليارد دلاري دو ش��ركت دولتي به اين ش��ورا هم 
رونوش��ت ش��ده اس��ت، گفت: به محض دريافت اين نامه كارگروه 

ويژه اي را براي رسيدگي به اين موضوع تشكيل خواهيم داد. 
    سازمان هواشناس��ي اعلام كرد: براس��اس نقشه هاي پيش 
يابي هواشناسي سامانه بارش��ي درمناطق غرب، جنوب غرب، 
دامنه هاي زاگرس، سواحل درياي خزر، دامنه هاي جنوبي البرز، 
شمال شرق و بخش هايي از نواحي مركزي كشور همچنان فعال 

خواهد بود. 
    حس��ن فروزان مهر، مدير بازاريابي و فروش س��ايپا در نشست 
خبري، آپشن هاي جديد، افزايش ماليات ارزش افزوده ، حق بيمه، 
هزينه هاي گمركي و ش��ماره گذاري خودرو را عامل افزايش قيمت 

اخير محصولات عنوان كرد.
    رئيس پژوهش��گاه هوافض��ا: موتور اي��ران 140 در دماي بالاي 
40 درجه كارايي ندارد اما تيم كارشناسي براي بهبود مشكلات فني 

موتورهاي ايران 140 در حال فعاليت هستند.

روس�يه ب�ه اي�ران پيش�نهاد داده ك�ه به 
اتحاديه اقتصادي اوراس�يايي كه يك بلوك 
تج�اري منطق�ه اي متش�كل از دولت هاي 
واق�ع در ش�مال اوراسياس�ت، بپيون�دد. 
مهدي س��نائي، س��فير ايران در روسيه گفت 
اين پيش��نهاد در جريان دي��دار وي با ويكتور 
خريس��تنكو، رئيس كميس��يون اوراسيايي در 
مسكو مطرح شده اس��ت. سفير ايران در مسكو 
در بيانيه اي اعلام كرد: خريستنكو در اين ديدار 
از ايران خواس��ته كه همكاري فعالانه و مؤثري 
با اتحاديه اقتصادي اوراس��يايي داشته باشد. بر 

اساس اين گزارش، توافق شده كه ايران و اتحاديه 
اقتصادي اوراس��يايي مذاكرات كارشناس��ي را 
براي عضويت ايران در اي��ن اتحاديه آغاز كنند. 
اتحاديه اقتصادي اوراسيايي هم اكنون متشكل 
از كش��ورهاي روس��يه، بلاروس، قزاقس��تان و 
ارمنستان اس��ت. اتحاديه اوراسيايي در زمينه 
انتقال آزاد كالا، س��رمايه، خدمات و نيروي كار 
فعاليت دارد و هدف آن اتخاذ خط مش��ي هاي 
مش��ترك در زمينه حمل و نقل، كش��اورزي و 
انرژي و ايجاد مقرراتي براي استفاده از پول واحد 

و انسجام بيشتر بين اعضا در آينده است.

پيشنهاد روسيه به ايران براي پيوستن به اوراسيايي
بانك تسويه حس�اب هاي بين المللي اعلام 
ك�رد م�راودات بانكي اي�ران ب�ا بانك هاي 
44كشور در پايان س�پتامبر ۲۰۱4 به حدود 
۲۵ميليارد دلار رسيد كه اين رقم از اول ۲۰۱4 
بيش از 3/۲ ميليارد دلار افزايش داشته است. 
بان��ك تس��ويه حس��اب هاي بين الملل��ي در 
جديدتري��ن گزارش خ��ود اعلام ك��رد ميزان 
سپرده هاي ايران نزد بانك هاي خارجي در پايان 
سپتامبر 2014، با 4/229 ميليارد دلار افزايش 

نسبت به پايان سال 2013 مواجه شده است. 
ميزان سپرده هاي ايران نزد بانك هاي خارجي 

در پايان س��ال 2013 بالغ بر 16/049 ميليارد 
دلار اعلام شده بود كه اين رقم 9 ماه بعد يعني 
در پايان س��پتامبر 2014 به 20/278 ميليارد 

دلار افزايش يافته است. 
به گزارش تس��نيم، حجم كل مراودات بانكي 
ايران با بانك هاي 44 كش��ور خارجي در پايان 
سه ماهه سوم 2014 با افزايش 3/258 ميليارد 
دلاري نس��بت به پايان 2013 ب��ه 24/797 
ميليارد دلار رس��يده اس��ت. اين رقم در پايان 
س��ال 2013 بالغ ب��ر 21/539 ميلي��ارد دلار 

گزارش شده بود.

مراودات ۲۵ ميليارد دلاري ايران با بانك هاي خارجي

مديرعامل شركت س�اخت گفت: امسال بر 
اساس قانون بودجه ۱۵۰۰ ميليارد تومان اوراق 
مشاركت براي اجراي آزادراه ها و خط آهن به 
فروش مي رسد و در اين صورت مشكل جدي 
براي تأمين مناب�ع مالي آزادراه ه�ا نداريم. 
معاون وزير راه و شهرسازي همچنين در مورد 
برنامه ريزي تكميل س��ريع هش��ت خط ريلي 

كش��ور بيان كرد: تكمي��ل كريدورهاي اصلي 
راه آهن از اولويت هاي اساسي دولت  است. 

نورزاد اف��زود: در همين راس��تا دول��ت در حال 
حاضر اجراي هشت طرح مهم ريلي كشور را در 
دستور كار دارد كه قرار است سرمايه گذاري اين 
پروژه ها از محل فاينانس تأمين شود. وي به پروژه 
راه آهن غرب كشور به طول 605 كيلومتر  اشاره 
كرد و گفت: اين مس��ير ريلي به عنوان بخشي از 
كريدور ش��رق به غرب، به ص�ورت يك خطه  ب�ا 
سرعت طرح 160 كيلومتر بر ساعت براي بخش 
مس��افري و 120 كيلومتر بر ساعت براي بخش 
باري است. وي اضافه كرد: اين پروژه  مشتمل بر 
 محورهاي اراك- كرمانشاه به طول 267 كيلومتر، 
كرمانش��اه - خس��روي به طول 263 كيلومتر و 

همدان - ملاير به طول 75 كيلومتر است.

انتشار 1۵00  ميليارد اوراق مشاركت براي راه 
مركز آمار ايران اعلام كرد در نيمه نخس�ت 
س�ال ۹3 ص�دور پروانه احداث س�اختمان 
در تهران نس�بت به نيمه قب�ل ۵۶ درصد و 
تعداد پروانه هاي احداث ساختمان در كشور 
نيز در اين م�دت 4۸ درصد كاه�ش يافت. 
به گزارش »جوان« وبر اساس آمار مركز آمار ايران 
از مجموع پروانه هاي احداث س��اختمان صادر 
شده از سوي شهرداري ها شهر تهران حدود 1/3 
درصد براي احداث ساختمان هاي يك طبقه، يك 
درصد براي احداث ساختمان هاي دو طبقه، 1/5 
درصد براي احداث ساختمان هاي سه طبقه، 5/1 
درصد براي احداث س��اختمان هاي چهار طبقه 
و 91/2 درصد براي احداث س��اختمان هاي پنج 
طبقه و بيشتر صادر شده است. همچنين استان 
تهران با 14/5درصد بيش��ترين و استان ايلام با 

0/5 درصد كمترين ميزان صدور را داشته اند واز 
كل زيربناي تعيين شده در پروانه هاي ساختماني 
صادره در حدود 34993/5 هزار مترمربع )92/9 
درصد( به تقاضاي بخش خصوصي، 1090/3 هزار 
مترمربع )2/9درصد( به تقاضاي بخش تعاوني و 
1578/3هزار مترمربع )4/2 درصد( به تقاضاي 

بخش دولتي صادر شده است. 

كاهش ۴۸ درصدي صدور پروانه هاي ساختماني    خبر

مدي�ر كل مناب�ع طبيع�ي و آبخي�زداري اس�تان ته�ران 
گف�ت: ط�ي س�ال گذش�ته، 3۶۷ هكت�ار رف�ع تص�رف از 
عرصه ه�اي مناب�ع طبيع�ي اس�تان ص�ورت گرفت�ه اس�ت. 
به گزارش مهر، غلامعباس عبدي نژاد در نشست خبري در مورد رفع 
تصرفات از عرصه هاي منابع طبيعي در استان تهران اظهار داشت: 
طي س��ال گذش��ته 56 فقره رفع تصرف عرصه هاي منابع طبيعي 
در مساحتي حدود 144 هكتار انجام ش��ده است. مدير كل منابع 
طبيعي و آبخيزداري اس��تان تهران افزود: همچنين 180 فقره در 
مساحت 223 هكتار اعمال تبصره يك ماده 155 انجام شده )يعني 
از تصرفات پيشگيري به عمل آمده است( بنابراين در مجموع رفع 
تصرفات طي سال 93، 367 هكتار بوده است. بالغ بر 7 هزار و 500 

پرونده سنواتي حقوقي و كيفري در زمينه تصرفات منابع طبيعي 
در قوه قضائيه تحت بررسي داريم. وي اضافه كرد: بحث بعدي اخذ 
سند مالكيت است. اگر اراضي ملي و عرصه هاي منابع طبيعي سند 
مالكيت داش��ته باش��ند كمك خوبي در جهت حفظ اين منابع به 
ماس��ت، ضمن اينكه تاكنون 93 درصد عرصه هاي طبيعي استان 
سنددار شده و اميدوار هستيم 7 درصد مابقي تا پايان سال جاري 

سنددار شود. 
مدير كل منابع طبيعي و آبخيزداري استان تهران با اشاره به ايجاد 
يگان حفاظت در تمام مناطق تهران و شهرستان هاي تابعه استان 
اظهار داشت: در ايام نوروز از 25 اس��فند تا 15 فروردين 20 اكيپ 
به صورت ش��بانه روزي به صورت آماده ب��اش در عرصه ها حضور 

داش��تند و طي اين مدت از 34 فقره تصرف در سطح 120 هكتار 
پيشگيري شد. عبدي نژاد با اشاره به فرمايشات مقام معظم رهبري 
در 17 اسفندماه اظهار داشت: همان روز منابع طبيعي استان تهران 
با ش��هرداري تماس گرف��ت و آمادگي خود را مبني ب��ر در اختيار 
ق��راردادن 740 هكتار اراضي بوس��تان ياس جه��ت بهره برداري 
عمومي به ش��هرداري اعلام ك��رد، ضمن اينكه اين بوس��تان طي 
حدود 40 س��ال گذشته توسط منابع طبيعي س��اخته شده است. 
مديركل منابع طبيعي استان تهران با بيان اينكه ما مخالف هرگونه 
ساخت و ساز به جز ساخت و ساز براي بهره برداري عمومي هستيم، 
گفت: ساخت و ساز هتل و مهمان سرا و ساير سازه هاي سنگين در 

عرصه هاي منابع طبيعي ) از جمله بوستان ياس( ممنوع است.

جزئيات رفع تصرف ۳۶7 هكتار از منابع طبيعي استان تهران
   منابع طبيعي

رئيس اتاق تهران تغيير مي كند 
 سكاندار  اتاق بازرگاني ايران 

مشهدي يا اصفهاني؟  
ش��نيده ها حاكي اس��ت تيم برنده اتاق بازرگاني ته��ران با لابي هاي 
همه جانب��ه و نشس��ت هاي پي د   ر پي با مس��ئولان رده ب��الاي دولتي 
علاقه مند به اتاق بازرگاني و افراد مؤثر در اتاق هاي شهرستان هاي ديگر 

جهت تصاحب كرسي اتاق بازرگاني ايران در حال رايزني هستند. 
به گزارش »جوان« گفته مي ش��ود به دنبال تعيين تكليف رئيس اتاق 
بازرگاني تهران در پشت پرده، تلاش ها براي تصاحب كرسي هاي رياست 

و هيئت رئيسه اتاق بازرگاني به شدت در جريان است. 
بنابراين گزارش گفته مي ش��ود پير سياس��ت اتاق بازرگاني را در اتاق 
تهران كنار گذاشته و جوان خوش تيپ لابي گر را به جاي آن نشانده اند 
اما در درون جبهه پيروز كه با اكثريت قاطع در انتخابات برنده شده اند، 
نگراني هايي وجود دارد، از اين رو اين روزها به شدت درگير لابي گري 
براي كسب كرس��ي ها ي اتاق بازرگاني ايران هس��تند. اين نگراني نيز 
ناشي از عدم موفقيت مرد ش��ماره 2 ائتلاف براي فرداست كه پيشتر 

مشتاق كرسي اتاق تهران بوده است. 
با اين حال برخي شنيده ها حاكي است مرد حمايت شده از گروه هاي 
مختلف كه بيشترين رأي را در سبد آراي خود دارد و انصافاً در دوره قبلي 
نقش مؤثري در تعامل با دولت و نقش آفريني بيشتر اتاق تهران در اقتصاد 

ايران داشته،  حتي باگردن انداختن شال فيروزه اي هم جايگاهش متزلزل 
ش��ده و نايب رئيس دوره قبل چشم به اين كرس��ي دارد؛ نايب رئيسي 
خوش فكر كه با گذر از دوس��تان قديمي اش به واسطه هوشمندي در 

شطرنج رقابت انتخابات بازرگاني خوب مهره چيني كرده بود. 
همچنين بنابر شنيده ها فاطمه مقيمي،  حامد واحدي و رضي ميري در 
تركيب هيئت رئيسه به عنوان مطرح ترين گزينه ها اميد دارند تا در كنار 

دبير كل فعلي سكان پولدارترين اتاق بازرگاني را به دست بگيرند. 
برخي از منتقدان درباره اين تركيب هشدار مي دهند كه اتاق يكدست 
باعث خواهد داشت حس��ادت ها و رقابت ها اين اتاق را ضربه پذير كند 
و پيش بيني هاي منفي همچون دوران رياس��ت بهزادي��ان را برايش 

پيش بيني مي كنند. 
 اما رقابت در اتاق بازرگاني ايران بازي متفاوت تري دارد كه باعث شده 
مرد اصفهاني اتاق تهران به پشتوانه وعده هاي مردان اقتصادي دولت، 
 اعضاي اثر گذار شهرستان ها و احتمالاً مرد لابي گر تشكل ها براي خود 
شانس پيروزي بيشتري را نسبت به رقيب مشهدي و رئيس فعلي اتاق 

ايران بداند. 
هر چند برخي از آگاهان در اين باره معتقدند اگر بنا باشد رئيس دفتر 
رياس��ت جمهوري در اين باره ورود پيدا كند،  به دلي��ل امتياز ي كه در 
اتاق تهران به معاون اول رئيس جمهور داده،  رياست اتاق تهران را سهم 
رفقاي خود مي داند و ترجيح مي دهد در اين مورد كرسي اتاق بازرگاني 
ايران به شهروند شهر بزرگ شرق كشور برس��د تا به همنشين سابق 

كنار زاينده رود !
ش��افعي نيز در اين رقابت اگر چه ب��ه عنوان مه��ره اي در درون دولت 
فعلي است، با اين حال مي تواند نقش مؤثري در كنترل و به كارگيري 
نيروهاي پشت در مانده اتاق بازرگاني باشد و در اين ميان و در صورت 
بازي درست در انتخابات اتاق بازرگاني ايران مي تواند از همراهي آنها و 
اعضاي شهرستان ها استفاده كند چراكه شهرستاني ها چندان تمايلي 
به واسپاري دو كرسي مهم اتاق تهران و اتاق ايران به اعضاي مقيم تهران 
ندارند و بيم آن را دارند كه در صورت تحقق اين موضوع نمدي براي كلاه 

اتاق هاي بازرگاني ساخته نشود. 
    انتخابات اتاق ابطال نشده است

اما در اين ميان هنوز عده اي نيز به دنبال ابطال انتخابات هستند كه بنا 
به شنيده ها بسيار بعيد است و از آن به عنوان حربه اي استفاده خواهد 
ش��د تا در موقع لزوم از آن استفاده ش��ود هر چند روز گذشته موجي 
خبري از فيس بوك تا وايبر و تلگرام خبري را مخابره كردند كه: »سلام// 

انتخابات اتاق بازرگاني با رأي ديوان عدالت اداري ابطال شد.«
 بنابراين گ��زارش با افزايش اين موج بلافاصله دبي��ر كل اتاق بازرگاني 
تهران در گفت وگو با فارس ابطال انتخابات اين اتاق را رد كرد و گفت: 
اعتبارنامه دور جديد هيئت نمايندگان اتاق بازرگاني تهران از مدت ها 
پيش امضا شده بود تا در جلسه رس��مي اعطا شود اما به دليل طولاني 

شدن از امروز اعتبارنامه اين 40 نفر اعطا مي شود. 
وي اين را هم گفته كه ابلاغيه يا خبري مبني بر ابطال انتخابات از سوي 
ديوان عدالت به ما داده نش��ده و اگر اين چنين بود قطعاً اعتبارنامه ها 

امضا نمي شد. 

 مهران  ابراهيميان


